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فابیوس مطرح کرد: رنج ملت ایران در جنگ صدام فراموش شدنی نیست

وزیر امور خارجه فرانسه، نقش و جایگاه جمهوری اسلامی ایران را در کمک به برقراری صلح و ثبات منطقه ای مثبت

ارزیابی کرد و خواستار همکاری همه جانبه برای مبارزه با تروریسم شد.

وزیر امور خارجه فرانسه، نقش و جایگاه جمهوری اسلامی ایران را در کمک به برقراری صلح و ثبات منطقه ای مثبت ارزیابی کرد
و خواستار همکاری همه جانبه برای مبارزه با تروریسم شد.

لوران فابیوس در مصاحبه اختصاصی با خبرگزاری صدا و سیما در پاریس، در آستانه سفر به تهران در پاسخ به سئوالی درباره
جایگاه ایران در منطقه گفت :« در منطقه بحران های زیادی وجود دارد ، می دانید در سوریه ، در عراق ، در یمن و در لبنان چه
می گذرد . مسئله ای که آرزوی ماست بستگی به حکومت ایران دارد. در هریک از این درگیری ها ایران نقش مثبتی را برای

ثبات ، صلح و برضد تروریسم بازی می کند.»
وی افزود :« همه می دانند تروریست هایی در منطقه حضور دارند که هم ایرانی ها را و هم فرانسوی ها را هدف قرار داده اند ،

پس باید برای مبارزه با تروریسم در وضعیتی که هم اکنون وجود دارد متحد و با هم باشیم.»
لوران فابیوس درباره اهداف سفرش به ایران تصریح کرد :« هدف از این سفر به اندازه کافی روشن و ساده است ما به تازه گی با
هم در بحث هسته ای در وین به توافق رسیده ایم که بسیار مهم است ، البته این توافق یک بار در کنگره امریکا و همین طور در

پارلمان ایران بررسی خواهد شد.»
وی افزود :« باید توجه کنیم که هم ایران و هم فرانسه باید به همه تعهداتی که صورت گرفته احترام بگذارند، این نخستین
مرحله است که بررسی می شود و دوباره همه موضوع هایی که باهم گفتگو کرده ایم اجرایی می شود و دومین مسئله برنامه
هایی است درباره روابط دوجانبه ایران و فرانسه ، همانطور که اقای روحانی گفته اند فرمول درستی است ، این یک شروع

جدید است که در دوره های گذشته روابط ما آن چنان با یکدیگر نزدیک نبوده است به همان دلایلی که شما می دانید.»
لوران فابیوس با تاکید بر اینکه این یک آغاز دوباره است، تصریح کرد:« ما هر کدام یعنی ایران و فرانسه به عنوان قدرت بزرگ

مسئولیت هایی برای برقراری صلح و ثبات در منطقه داریم .»
وی درباره جزییات دیدارش در تهران تاکید کرد :« این سفر فوق العاده فشرده ای است چون در همین روز باید با همکارم آقای
محمد جواد ظریف گفتگو کنم که البته گفتگوهای زیادی درباره پرونده هسته ای در وین داشتیم و همین طور افتخار دیدار با
آقای حسن روحانی رئیس جمهوری ایران را دارم ، سپس ملاقاتی با معاون رئیس جمهور در حوزه محیط زیست و همین طور با

وزیر صنایع و معادن ایران خواهم داشت .»
وزیر خارجه فرانسه درباره اهمیت سفرش به تهران گفت :« فکر می کنم که بیش از ده سال است که وزیر خارجه ای از طرف
فرانسه به ایران سفر نکرده است ، یعنی اینکه ما به یک شروع خوب نیازمند هستیم برهمین اساس اخیرا یک گفتگوی بسیار
مثبت میان رئیس جمهور روحانی و رئیس جمهور اولاند صورت گرفت و من خودم هم با همکار و دوستم آقای ظریف روابط
بسیار خوبی دارم و فکر می کنم این سفر اجازه می دهد همکاری هایمان را در زمینه فرهنگی ، اقتصادی و سیاسی گسترش

دهیم .»
وی در پاسخ به این سئوال که پس از جمع بندی دور اخیر مذاکرات هسته ای چرا شما نخستین مقام سیاسی در اروپا هستید
که به طور رسمی به ایران سفر می کنید ، افزود :« در روزهای گذشته شخصیت های اروپایی زیادی به ایران سفر کرده اند ، چند
روز پیش معاون صدراعظم المان آقای گابریل با اهداف ویژه اقتصادی به ایران سفر کرد و همین امروز هم خانم فدریکا موگرینی
مسئول سیاست خارجه اتحادیه اروپا به تهران سفر کرده ، اما درست است، من به عنوان وزیر خارجه فرانسه به ایران سفر می

کنم چون فرانسه کشور بسیار مهم عضو دائمی شورای امنیت سازمان ملل متحد است .»
لوران فابیوس تاکید کرد :« ما می خواهیم دوباره روابطمان را با ایران برقرار کنیم البته با پایه و اساس خوب اگر ممکن باشد که

به نظرم امکان پذیر است .»
وی افزود :« ما می خواهیم این سفر یک میدان و حوزه سیاسی باشد ، اما درباره مسائل دیگر هم صحبت خواهیم کرد به طور

مثال درباره اینده همکاری های اقتصادی؛ اما در ابتدا ما می خواهیم به مسائل سیاسی بپردازیم .»
وزیر خارجه فرانسه در پاسخ به این سئوال که آینده روابط ایران با فرانسه را چگونه ارزیابی می کنید گفت:« امکانات فراوانی در
این باره در حوزه ها و زمینه های مختلف وجود دارد ، ما درباره مسائل فرهنگی ارزومندیم اگر امکانش باشد مزیت هایی را برای
دانشجویان ایرانی قایل شویم تا بتوانند برای ادامه تحصیل به فرانسه بیایند و متقابلا فرانسویان هم بتوانند برای شناخت و

فهم بیشتر ایران به ایران بروند .»
وی افزود:« در زمینه اقتصادی بدون شک زمینه های فراوانی میان دو طرف برای همکاری وجود دارد ، در گذشته نه چندان دور
فرانسه حضور خوبی در ایران داشته ، خودروها ، حمل و نقل ، سلامتی ، بهداشتی و زمینه های فراوان دیگری برای همکاری

وجود دارد.»
فابیوس در ادامه گفت :« در زمینه سیاسی فرانسه قدرتی است برای برقراری صلح ، امنیت و ثبات ، ما بحران های فراوانی در
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منطقه داریم که می توانیم با هم بررسی کنیم تا ببینیم در نهایت چگونه می توانیم با یکدیگر در مسئولیت صلح و ثبات سهیم
باشیم .»

وی افزود :« البته ما برخی اختلاف نظرهایی با هم داریم که بایستی صادقانه انرا شناخت و درباره انها گفتگو کرد ، اما فکر می
کنیم که از این پس ما می توانیم به روابط مان توسعه دهیم ، همانطور که رئیس جمهور روحانی گفته است این یک شروع دوره

جدید است و این برای صلح و ثبات منطقه مثبت خواهد بود.»
فابیوس در پاسخ به این سئوال که فرانسه در فضای جدید همکاری به دنبال توسعه روابط سیاسی است یا به دنبال منافع
بنگاههای اقتصادی؟ تصریح کرد:« سفر من با هدف سیاسی انجام می شود البته نتایج تجاری و اقتصادی را هم در بر خواهد
داشت و این خیلی مطلوب است برای توسعه روابط خوب تجاری و اقتصادی ، پس این یک سفر سیاسی است که به دنبال ان

سفرهای اقتصادی را هم در پی خواهد داشت .»
وی افزود :« برای ماه سپتامبر یک هیات بسیار مهم اقتصادی از شرکت های مختلف به ایران سفر خواهند کرد من و رئیس

جمهور با هم خواستار ان هستیم که همه چیز با گفتگوهای سیاسی اغاز شود .»
وزیر خارجه فرانسه همچنین درباره این سئوال که مردم ایران اوایل انقلاب از فرانسه به خاطر میزبانی از حضرت امام خاطرات
خوبی دارند اما این خاطرات از زمان جنگ صدام برضد ایران ، تحریم ها و مذاکرات هسته ای برعکس شد ، آیا فرانسه قصد
دارد فضای این خاطرات را در ذهن ایرانی ها تغییر دهد گفت:« بابت این سئوال از شما تشکر می کنم ، ملت ایران درد ، رنج و
سختی های وحشتناکی را در جنگ عراق و ایران متحمل شده اند و هیچکس نمی تواند انرا فراموش کند ، بعد از این هم یک

دوره سخت مربوط به گفتگوهای هسته ای است که از سال 2003 شروع شد ما در این رابطه به توافقی دست یافته ایم .»
وی گفت:« فرانسه در این توافق نقش خودش را بازی کرد ، من می خواهم فوق العاده روشن و واضح بگویم که اغلب می

گویند که فرانسه خیلی سخت و انعطاف ناپذیر در روند مذاکرات هسته ای بوده است .»
فابیوس با بیان اینکه می خواهم مواضع خودمان را تشریح کنم افزود :« این یک مسئله بسیار جدی بود یعنی موضوع هسته
ای ، ما درباره همه فعالیت های هسته ای استفاده صلح امیز از انرژی هسته ای با ایران به توافق رسیدیم بنابراین هرچه که
مربوط به فعالیت های هسته ای غیرنظامی است حق مسلم ایران است ، ولی انچه که به بمب اتم مربوط می شود نه شما می

خواهید و نه ما ، پس باید به همه این نکات توجه کنیم این یک داستان یا رمان نیست .»
وی گفت :«مسئله سانتریفیوژ ، فوردو ، اراک و چگونگی کنترل این مراکز و اینکه تحریم ها چگونه و چه وقت برداشته شود، ما
به همه این مسایل جز به جز رسیدگی کردیم به این دلیل که برای همه مهم است و از طرف دیگر هم ما نمی توانستیم یک
توافق مبهم و تار را امضا کنیم چون بسیار خطرناک خواهد بود زیرا برخی از کشورهای همسایه در منطقه می گفتند توافق بسیار

مبهم است و جدی نیست و همین کشورها مدعی می شدند که ما هم می خواهیم به بمب اتم مجهز شویم .»
فابیوس افزود :«در صورتی که هدف فرانسه و ایران برضد این خواسته است یعنی اگر همه کشورهای منطقه می خواستند به

سلاح های هسته ای مجهز شوند واقعا فاجعه بار خواهد بود.»
وی گفت :«فرانسه با این سخت گیری های سازنده برای رسیدن به توافق کار زیادی کرد به نظر من بهترین تضمین محسوب
می شود ، الان یک توافقی وجود دارد پس بایستی به خوبی اجرایی شود ، بایستی اعتمادها برگردد و این ها به ما برای توسعه

و گسترش همکاری در زمینه های مختلف اجازه فعالیت می دهد.»
فابیوس افزود :« اهداف ساده ، روشن و اساسی است هر دو طرف درباره اقداماتی که به خودشان مربوط می شود باید برای

صلح و ثبات همکاری کنند ، هر دو طرف در این زمینه به اقدامات زیادی نیازمند هستند .»
وی گفت:« باوجود اختلاف نظرهای موجود که درباره انها در این سفر گفتگو خواهیم کرد بایستی برای رسیدن به صلح و ثبات

هدف واحدی را پیگیری کنیم .»
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